
اسحـق ارزانـی

اقتصادی6

گروه اقتصادی - به نظر می رسد، 
کنترل تورم و مبارزه با فساد نقطه مشترک 
برنامه همه کاندیداها باشــد.هرچند به 
نظر می رســد رفع این موارد  بر روی 
کاغذ آســانتر از عمل به آن است. چهار 
نفر از کاندیداهای ریاســت جمهوری 
در رقابــت انتخابات نظرات خود را در 
خصوص بخش های مختلف اقتصاد 

بیان کردند که در ادامه می خوانید.
قالیباف: دخل و خرج خانواده 

ایرانی جور نیست
محمدباقر قالیبــاف با بیان اینکه 
دخــل و خرج خانــواده ایرانی به هم 
نمــی خورد،گفت: در دهه گذشــته 
رشــد اقتصادی کمتر از یک درصد و 
رشد نقدینگی ۲۶ درصد شد. این بدان 
معناست که دخل و خرج خانواده ایرانی 
بــه هم نمی خورد و نمی تواند نیازهای 
ضروری را تامین کنند به خصوص برای 
کسانی که درآمد ثابت دارند. نتیجه آن 
می شــود که آن ها خدمات جانبی شان 
مثل ســامت، معیشــت و آموزش و 

اوقات فراغت را از دست می دهند. 
رئیس دولت باید بگوید در برنامه 
هفتم چه چیزی روی زمین و سفره مردم 
دارد و وضعیت زیرساخت و پیشرفت و 
تولید چه می شود و چه آثاری در سفره 
مــردم دارد همچنیــن باید اصاحات 
اقتصادی داشت که بخشی از آن ریشه 
در مسائل داخلی و بخشی خارجی دارد 
.البته که بخشی نیز به فشار  تحریم های 
اقتصــادی برمی گردد اما بخشــی از 
اشکال به خاطر عملکردها و بی تدبیری 
و بی عرضگی ها است که باعث فساد و  
حیف شدن سرمایه ها می شود. قالیباف 
تاکید کرد: برای رسیدن به نقطه مطلوب 
باید مهار تورم و رشــد اقتصادی را در 
دســتور کار قرار داد. در مهار تورم دو 
موضوع مهم کسری بودجه و ناترازی 
بانکــی داریم که باید چاره اندیشــی 
شــود. رئیس مجلس با اشاره به تغییر 
قانون بانــک مرکــزی و برنامه هفتم 
توســعه گفت: این قوانین می تواند در 
حوزه کســری بودجه و ناترازی بانکی 
مشــکات را رفع کند؛ البته اجرای این 

موارد به مدیر قوی، آشنا و آگاه نیاز دارد 
وگرنه یک کاغذی بیش نیست.

وی درباره مســکن گفت: طبق 
قانون، کار دولــت در تصدی گری در 
بخش مسکن ممنوع است؛ مگر دولت 
ساختمان ساز است؟ دولت زمین دارد 
کــه طبق طرح آمایش مــی تواند ۳۳۰ 
هکتــار دهد که آن هم با در نظر گرفتن 

اولویت ها باید اجرایی شود.
زاکانی: مــردم ایران در کپر 

زندگی می کنند
علیرضــا زاکانی، یکــی دیگر از 
کاندیداهای ریاست جمهوری دولت 
چهاردهم، ادعا کرد: ما امکانی را ایجاد 
می کنیم که مالیات شرکت ها در همان 
منطقه و استان پرداخت  شود و بخشی 
از این مالیات در همان منطقه هزینه و به 
مردم ســهم داده شود. این تمرکززدایی 
امکانی به مــا می دهد که از قاعده هرم 
اجتماعی تحول بزرگی را رقم بزنیم و 
در همیــن بخش از اقتصاد و مدیریت، 
گام بزرگی را در جهت مفاسد اقتصادی 
و اداری و بروکراســی اداری برداریم. 
شــهردار فعلی تهران افــزود: در حال 
حاضر ۷۰۰ هزار میلیارد تومان ناترازی 
عملکرد بانک ها و نقدینگی بیش از هزار 
میلیارد را داریم .  در کوتاه مدت، کنترل 
نرخ ارز به رفع تــورم و ثبات بازار ارز 
کمک می کنــد و مدیریت منابع و نرخ 
ســود بانکی در این جهت موثر است. 
در میان مدت هم نیازمند اصاح ساختار 
بودجه هستیم که از طریق تولید و مالیات، 
دولت را اداره کنیم. بانک مرکزی نباید 
اجیر دولت باشــد و دســت دولت در 
جیب بانک مرکزی بماند. وی با تاکید 
بر اینکه نباید نــگاه درآمدی به بورس 
داشــت بلکه دولت باید برای بورس 
هزینه کند، گفت: ما حتما شــرایطی را 
پیش خواهیم برد که بورس به جایگاه 
مطمئن و با ریسک پذیری منطقی خود 
برسد. یکی از اختالات در بازار بورس، 
قیمت گذاری است و اختال بعدی نیاز 
دولت به این بازار بود که دست در جیب 
بازار سرمایه کرد، درحالی که دولت حق 
ندارد از مال مردم بردارد.زاکانی همچنین 
در خصوص بازارمسکن گفت: می توان 
از طریق تعاونی ها به درستی انبوه سازی 

کرد و همچنین بافت های فرســوده را 
اصاح کرد تا تبدیل به سکونتگاه شود. 
باید خانه از ســوداگری بیرون آمده و 
نســبت مالیات بر آن شفاف شود. خانه 
مقوله سوداگری نیست.در تهران ۳۵۰ 
هزار خانه خالی وجــود دارد که برای 
ســوداگری استفاده می شوند و در عین 
حال یک میلیون خانه هم کمبود داریم.

وی در بخش دیگری از سخنانش 
با اشاره به تامین امنیت غذایی کشور با 
اشاره به محدودیت های موجود، گفت: 
بســیار طبیعی است وقتی ندانیم با چه 
چیز مواجهیــم طبیعتا نمی توانیم برای 
آن برنامه ریــزی کنیم. از ســوی دیگر 
ظرفیت هــا و توانمندی های زیادی در 
کشــور وجود دارد. این نامزد ادامه داد: 
یک روز بار پیاز یا ســایر محصولات 
روی دســت کشاورز می ماند و بیچاره 
می شــود و روز دیگر مــردم با کمبود 
همان محصولات روبرو می شوند. این 
ســاختار باید بهم بریزد و اصاح شود. 
هوشمندسازی بخش های کشاورزی و 
دامداری با خرید تضمیمی و قراردادی 
از دیگــر برنامه های بنده در این بخش 
اســت. کاندیدای چهاردهمین دوره 
انتخابات ریاست جمهوری در بخش 
دیگری از ســخنانش با اشاره به ثبات 
قیمت هــا، تک نرخی شــدن تورم و 
ثبات نرخ ارز در برنامه هفتم توســعه، 
گفت: دولت رییســی در سال گذشته 
رشــد نقدینگی را به ۲۳ درصد کاهش 
داده است. مشارکت مردم در طرح های 
ناتمام دولتی، خصوصی سازی به معنای 
مشارکت دادن مردم هم موجب جهش 
کشور می شود و هم مردم سود می کنند. 
مولدهایی که ناترازی ایجاد می کنند مثل 
بانک هــا را، باید کنترل کرد. بانک ها به 
خصوص بانک هــای خصوصی ۶.۵ 
درصد تورم ایجاد کرده اند. این مســیر 
باید اصاح شــود. مــا ۵8۰۰ کیلومتر 
ســاحل داریــم اما به آن هــا بی توجه 
هستیم. مردم این مناطق در کپرَ زندگی 
می کنند. انتقال آب از دریا به بخش های 
مرکزی کشور خوب است اما بهتر است 
صنایع به کنار ســواحل ساخته شود. با 
خدمت رسانی به کشتی ها درآمدهای 
بزرگ و عجیبی برای کشور خلق کنیم. 

اســتفاده از مخازن غذایــی در دریا نیز 
درآمد کشور را افزایش می دهد. با این 
کار سواحل مکران قابل توسعه است و 
این سواحل را توسعه می دهیم. آن زمان 
۲۰ درصد مشــکات را به تحریم ها و 
مابقــی را به بی عرضگــی و بی فکری 
مربوط دانســت و به مردم توصیه کرد 

به سراغ کارنامه ها بروند.
پزشکیان: امروز همه نگران 

و ناراضی هستند
مسعود پزشکیان دیگر نامزد این 
انتخابات گفت: اســتناد من در آن چه 
کــه عرض می کنم بانک مرکزی، مرکز 
مدیریــت بدهی های دولــت وزارت 
اقتصــاد و همچنین ســازمان برنامه و 
بودجه و مرکز آمار کشور است؛ بدهی 
دولــت به بانک مرکزی از آغاز ســال 
۱۴۰۰ تا بهمــن از ۱۱۵ همت به ۳۰۲ 

همت رسیده است یعنی ما ۱8۷ همت 
افزایش داریم؛ همچنین بدهی دولت به 
بانک ها از همان ســال از ۴۱۶ همت به 
8۱۹ یعنی نزدیک به دو برابر رســیده 
است. انتشار اوراق مالی طی این سالها 
۷۵۲ همــت یعنی دو برابر آن چه که در 
شهریور ۱۴۰۰ وجود داشته است.عدد 
تورم طی ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۱ همواره بالای 
۴۰ درصد بوده اســت؛ تورم گوشت 
قرمز و ســفید در ۱۴۰۳، ۷۹.۲ درصد 
و گوشت ماکیان 8۰ درصد و ماهی ۶۳ 
درصد بوده اســت؛ از سوی دیگر رشد 
اقتصادی کشــور در گروه کشاورزی 
منفی ۲.۲ درصد، گروه صنایع و معادن 
بدون نفت منفی نیم و اســتخراج نفت 
و گاز طبیعی ۲۰ درصد بوده اســت که 
این به آن معناســت که رشد ۵۷ اقتصاد 
برای نفت بده است که برای حوزه های 

دیگر. همچنین وضعیت ارز ترجیحی 
به اســتناد گزارش رئیــس کل بانک 
مرکــزی در ۳۰ فروردیــن ۱۴۰۳ این 
بوده که ۲۰ میلیــارد دلار ارز به قیمت 
۲8 هزار و ۵۰۰ تومان فروخته شــده و 
۵۰ میلیارد دلار ارز به نرخ زیر ۴۰ هزار 
تومان توزیع شــده است که معنای این 
حرف آن است نزدیک به ۶۰۰ الی هزار 
هزار میلیارد تومان پول به عده ای رانت 
داده ایــم. الان وضعیت جامعه اینگونه 
اســت که کارمندان دیگــر نمی توانند 
راحــت زندگی کنند و بازنشســتگان 
گرفتار هســتند قدرت خرید ندارند و 
دیگر نمی تواننــد با پولی که می گیرند 
بخاطر تورمی  که ایجاد شده به صورت 
روزمره زندگی خود را تامین کنند. امروز 
همه نگران و ناراضی هستند و اگر روز 
به روز جلوی این وضعیت گرفته نشود 

قطعاً با مشــکل زیادی مواجه خواهیم 
شــد. دلیل این که به اهداف برنامه های 
توســعه ای قبل نرســیدیم این است 
که الزامــات آن را مراعــات نکردیم؛ 
چراکه عده ای غیرکارشــناس به عنوان 
کارشــناس در سیستم حضور دارند و 
توصیه می دهند، مــا مقرراتی را برای 
ورود و خــروج کالاهــا در گمرکات 
مقرراتــی وضع می کنیم اما همچنان با 
معطلی در گمرکات مواجهیم، سازمان 
امــور مالیاتی خودش کمر تولید کننده 
را می شــکند و وزارت صنعت و معدن 
با بخشنامه های هر روزه تولید کننده را 
باتکلیف نگــه می دارد و ثباتی وجود 
نــدارد و آینــده ای نامعلوم پیش روی 
تولید کنندگان است .پزشکیان با تاکید 
بر لزوم انجام سرمایه گذاری در کشور 
اظهــار کرد: اگر این کار را انجام ندهیم 
و بخواهیــم در حوزه های انرژی، تورم 
و اصاحات ساختاری دیگری را انجام 
دهیم مجبوریم یک عده آدم را به خیابان 
بریزیم؛ اگر بخواهیــم حوزه انرژی را 
اصاح کنیم و نتوانیم مشکل افرادی را 
که با این کار زیر چرخ تورم له می شوند 
را حل کنیم، نتیجه این می شود که مردم 
بــه خیابان می آیند؛ اگر ســرمایه گذار 
خارجی را وارد کشــور کنیم می تواند 

جلوی فشارهای موجود را بگیرد.
این نامــزد انتخابات ریاســت 
جمهــوری با بیان این کــه »ما در حال 
فراری دادن مغزها از کشــور هستیم«، 
به حوزه صنعت دیجیتال اشــاره کرد و 
گفت: ظرفیت رشــد اقتصاد دیجیتال 
در کشــور قابل توجه است و می تواند 
در شــرایط تحریم راهگشا باشد؛ سهم 
هســته اقتصاد دیجیتال از جی دی پی 
۴.۵ درصد است اما در اروپا این رقم تا 
۶ است و سهم پوسته این حوزه در اروپا 
۱۰ درصد و ما ۲ درصد هستیم؛ پیشران 
این فاصله 8 درصد استارتاپ ها است اما 
ما چه کار کردیم؟ فیلتر کردیم و بستر را 
برای مهاجرت نیروها و مغزهای داخلی 
فراهم کردیم و از سوی دیگر شرایط را 
برای سرمایه گذاری فراهم نکردیم. در 
کل به جای تســهیل، آزار دادیم و اگر 
این کار نمی کردیــم و اجازه می دادیم 
که رشــد پیدا کنند ما در اینجا نبودیم. 

این نامزد انتخابات ریاست جمهوری با 
بیان این که »مشابهت نظر علمی خیلی 
روشن است«، تاکید کرد: هر حرکتی که 
می خواهیم برای اصاح قیمت بنزین و 
رفع هر ناترازی انجام دهیم در ابتدا باید 
مردم را توجیه و آماده کنیم و در آن ها این 
پذیــرش به وجود بیاید که این مداخله 
منجر به درمان خواهد شــد؛ این که من 
تصمیم بگیرم بدون مشــارکت مردم و 
نظر مردم یک شــبه تصمیم بگیرم و آن 
فاجعه به وجود بیاید نه علمی و نه قابل 

قبول است.
باید  مــردم  پورمحمــدی: 

ثروتمند باشد 
مصطفــی پور محمــدی نیز در 
خصوص برنامه هــای اقتصادی خود 
گفت: کشــور اگر می خواهد توسعه 
یابد مردم باید ثروتمند باشــد تا دولت 
ثروتمند باشــد. درآمد سرانه رشد کند 
و تولید ناخالص داخلی هم رشد یابد. 
امروز قدرت سخت، نرم، قدرت جامعه 
و قدرت فرهنگی مهم است. این قدرت 
به معنی ایجاد امنیت داخلی و ملی است. 
کاندیدای ریاســت جمهوری دولت 
چهاردهم گفت: بحث سیاست خارجی 
بســیار مهم و اساســی است. انسان ها 
نیازمند ارتباط در همه حوزه ها هستند به 
ویژه امروز زندگی بدون ارتباطات انجام 
نخواهد شد و بسیاری از نیازمندی های 
در گروه ارتباطات است. یک کشور در 
عرصه های مختلف بایســتی به حیات 
خود ادامه دهد که ابتدا امنیت آن است 
و سپس منافع اقتصادی. وی تاکید کرد: 
بخشی از مشکات اقتصادی ما ناشی از 
سنگ اندازی هاست. دیپلماسی ما باید 
به صورت مشــخص برنامه ریزی کند 
تا این موانع را از ســر راه ملت بردارد. 
نباید اجازه بدهیم دشــمنان منافع ما را 
تهدید کنند و شاخص های اقتصادی ما 
را تعیین کنند و بگویند که با چه کسانی 
داد و ستد کنیم. او تخلف در دستگاه های 
اداری و اجرایی را موجب ایجاد فســاد 
و به ضــرر فعالان بخش های مختلف 
دانســت و گفت: تمامی دســتگاه ها و 
همه بخش های اقتصادی باید با انجام 
وظایف خودشان جلوی ورود فساد را 

به درون دستگاه ها بگیرند. 

۴ کاندیدای ریاست جمهوری چه قول های اقتصادی دادند؟

کاهش تورم و مبارزه با فساد
 نقطه اشتراک همه نامزدها!

در حال حاضر اولین اولویت مردم حل مشکلات اقتصادی و معیشتی است. نامزد های ساختمان پاستور به خوبی 
بر این امر واقف هستند. برای همین بازار وعده وعید های اقتصادی داغ داغ است.

بانک ها باید سالانه ۳۳ درصد از اموال مازاد خود را واگذار کنند
گروه اقتصادی - نماینده مجلس شورای اسامی گفت: بر اساس ماده ۱۶ قانون رفع موانع تولید، بانک ها باید 
سالانه ۳۳ درصد از اموال مازاد خود را واگذار کنند که این امر متأسفانه عملیاتی نمی شود. محسن بیگلری نماینده 
سقز و بانه در مجلس دوازدهم شورای اسامی، با اشاره به تأثیر عملکرد بانک های خصوصی در افزایش نقدینگی، 
گفت: سیاســت در پیش گرفته بانک ها، سیاســت درســتی نبوده و این سیاست تنها به فکر تأمین منافع خود است.
نماینده مردم سقز و بانه در مجلس شورای اسامی با بیان اینکه بانک ها نیازهای مردمی را دنبال نمی کنند، تاکید کرد: 
متأسفانه بانک ها در شرایط فعلی تنها به دنبال سوددهی بالای خود بوده و به مطالبات مردم و نظام توجه ندارند.وی 
افزود: متأسفانه اعتراض نسبت به عملکرد بانکی به صورت متعدد از سوی مجلس مطرح شده است. در حال حاضر 
بسیاری از مردم در حوزه های انتخابیه برای دریافت ۲۰ الی ۳۰ میلیون تومان تسهیات به ما مراجعه کرده و ما حتی 
این جرأت را نداریم که به بانک ها بگوییم به این افراد تسهیات ارائه دهند. چرا که این بانک ها فکر می کنند اگر به 
نحوی با منابع خود فعالیت اقتصادی کنند، به نفعشــان خواهد بود.بیگلری با بیان اینکه متأسفانه بانک ها مشکات 
مردم را به درســتی نمی بینند، تاکید کرد: در حال حاضر رفع مشــکات معیشتی مردم در اولویت نظام قرار دارد اما 
بانک ها همکاری لازم را در قبال تأمین تسهیات مردمی ندارند تا از این طریق شرایط معیشتی مردم تغییر کند.وی در 
مصاحبه با خانه ملت با بیان اینکه ما در تغییر عملکرد بانک ها مشکات قانونی نداریم، تاکید کرد: متأسفانه بانک ها 
به منفعت طلبی خود فکر کرده و به مطالبات مردم توجهی ندارند، همچنین بر اساس ماده ۱۶ قانون رفع موانع تولید، 

بانک ها باید سالانه ۳۳ درصد از اموال مازاد خود را واگذار کنند که این امر متأسفانه عملیاتی نمی شود.

گروه اقتصادی -وزیر صمت بر 
رفع گره های ایجاد شده در اثر تحریم، 
ســاماندهی قیمت گذاری دستوری و 
پشتیبانی عمیق از دیپلماسی اقتصادی 
و بازرگانی کشــور توســط مؤسسه 
مطالعــات و پژوهش هــای بازرگانی 

تاکید کرد.
عباس علــی آبادی وزیر صنعت 
معدن و تجارت با حضور در مؤسســه 
مطالعــات و پژوهش های بازرگانی به 
مهمترین چالش ها و مسائل مهم پیش 
روی، وزارت صنعت، معدن و تجارت 
اشاره کرد و گفت: از جمله چالش های 
مهم ما که مــورد تاکید رئیس جمهور 
شــهید نیز بود، مساله تنظیم بازار است 
کــه وقت زیادی از این وزارتخانه را به 
خود اختصاص داده و ما امیدواریم که 
با همکاری مــردم و به ویژه طرح ها و 
برنامه های صحیح و کارشناســی شده 
مؤسســه مطالعــات و پژوهش های 
بازرگانی، بتوانیم به حل و فصل و رفع 
مشکات موجود در این زمینه مبادرت 
ورزیم. علی آبــادی گفت: انتظار دارد 
مؤسســه در حمایت از سیاســت ها و 
اقدامات وزارت صمت، جنبه محوری 
و پیشران داشته باشد و ضروری است با 
توجه به ظرفیت ها و توانایی های علمی 

و تخصصی اش، به نحوی عمل کند تا 
روی خط مشی و سیاستگذاری ها نیز 

تأثیر گذار باشد.
ســاماندهی  بــر  تاکیــد 

قیمت گذاری دستوری
علی آبــادی، توســعه بازرگانی 
را یکــی از محورهای اصلی توســعه 
کشــور دانســت و افزود: ایران یکی 
از کریدورهــا و شــاهراه های حیاتی 
تجارت جهانی است که متأسفانه هیچ 
اقدام و مطالعه ای در این زمینه صورت 
نگرفته اســت. مؤسســه مطالعات و 
پژوهش هــای بازرگانی باید در جهت 
شناساندن کریدورهای شمال –جنوب 
و شــرق – غرب نقش پررنگ تری ایفا 
کند. وی همچنین بر فعال کردن نقش 
اتاق های بازرگانــی و اصناف، ارتباط 
عمیق با مردم، رفع گره های ایجاد شده 
در اثر تحریم، ساماندهی قیمت گذاری 
دستوری و پشتیبانی عمیق از دیپلماسی 
اقتصادی و بازرگانی کشــور توســط 
مؤسســه مطالعــات و پژوهش های 
بازرگانی تاکید کرد.علی آبادی از ناتمام 
ماندن برنامه مطالعاتی و کارشناســی 
مؤسســه مطالعــات و پژوهش های 
بازرگانی برای الحاق ایران به ســازمان 
تجــارت جهانی، ابراز تأســف کرد و 

افــزود: برای تحقق این امر باید به ارائه 
آموزش های بازرگانی نوین به تجار و 
بازرگانان، آموزش تخصصی به رایزنان 
بازرگانی و رصد و پایش روند تجارت 
جهانی مبادرت شــود و باید به سمتی 
حرکت کنیم که بعد از این، هیچ تفاهم 
نامه و توافق نامه بازرگانی بدون نظر و 

تأیید مؤسسه مطالعات به امضا نرسد.
مشــارکت جدی مؤسســه 

مطالعات در تنظیم بازار
وزیر صنعــت، معدن و تجارت، 
ضمن تاکید مجدد بر مشارکت جدی 
مؤسسه مطالعات در تنظیم بازار، خواستار 
تأثیرگذاری بیشتر این نهاد پژوهشی بر 
سایر دستگاه های مرتبط، از جمله بانک 
مرکزی در زمینه تخصیص و تأمین ارز 
شد.وی همچنین بر ارائه گزارش های 
کارشناســی از طرف مؤسسه در حوزه 
نظام تولید و توزیع کالا، بررسی سامانه 
جامع تجارت، اثرات ارز چندنرخی بر 
اقتصاد، تاکید کرد و گفت: هیچ مطالعه، 
تحقیق و پژوهشــی نباید در حاشیه و 
گوشه صورت گیرد، بلکه باید در متن 
رویدادها حضور یافت و از پژوهشگران 
مؤسســه خواســت که بــه صورت 
جدیدی تر فعالیت های وزارت صمت 
را رصــد و برای مشــکات موجود، 

پاســخ و راه حل کارشناسی ارائه کند. 
وزیر صنعت، معــدن و تجارت اظهار 
کرد: هیچ بخشنامه ای نباید قبل از نظر 
کارشناسی مؤسسه صادر شود چراکه 
هر بخشــنامه ای باید با مطالعه عمیق و 
کارشناسی شــده و نظر سایر نهادهای 
مربوطه اتخاذ شود که نقش مؤسسه در 
این زمینــه را نباید نادیده گرفت. بنا بر 
اعام مؤسسه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانــی، علی آبــادی تصریح کرد: 
سازمان های وابسته به نهادهای توسعه 
دانــش ملــی می تواننــد فاصله بین 
دستگاه های اجرایی با نهادهای علمی 
را کاهــش دهند. به همین دلیل، برخی 
اظهــار نظرها درباره برچیدن و یا ادغام 
نهادهای پژوهشی متعلق به دستگاه های 
اجرایی با دانشــگاه ها، غیرکارشناسی 
اســت. دانشــگاه ها باید کار خودشان 
را بکنند و مؤسســات پژوهشــی به 
مأموریت های خاص خودشان بپردازند 
که عموماً مســائل مبتابه کشور است. 
وی از مؤسسه مطالعات و پژوهش های 
بازرگانی خواست به ارائه پژوهش های 
بنیادی، زیربنایی و اصلی کشور بپردازد 
تا مســیر تعالی ایران هموارتر شــود. 
همچنین ماحصــل فعالیت ها، یافته و 
دســتاوردهای پژوهشی خودش را در 

قالب خبرنامه هفتگــی و یا برگزاری 
همایش های فصلی به اطاع مخاطبان 
به ویــژه معاونت های وزارت صمت و 

دیگر دستگاه های مسؤول برساند.
وزیر صنعت، معــدن و تجارت 
همچنین با اشــاره به اینکــه ایران باید 
صنعتی شود و برای صنعتی شدن ضمن 
افزایــش ارتباطات و تعامات با جهان 
باید به دنبال تولیــدات و محصولات 
دانــش بنیان بود، گفت: اگر دانش بنیان 
حرکت نکنیــم ارزش افزوده چندانی 
تولید نخواهیم کرد. به همین دلیل باید به 
دنبال جذب پژوهشگران و متخصصان 
غیرایرانــی در نهادهای پژوهشــی و 
شــرکت های دانش بنیــان داخلی هم 
باشــیم تا ظرفیت های دانشی کشور را 

ارتقا دهیم.
تشــکیل میــز مؤسســه 
پژوهش هــای  و  مطالعــات 
بازرگانی در همه مبادی ورودی 

وزارت صمت
سید مهدی فرحی قائم مقام وزیر 
صنعت، معدن در ادامه این نشســت بر 

اهمیت نقش این مؤسســه در پیشبرد 
اهداف وزارت صمت به ویژه در حوزه 
تجــارت و بازرگانی داخلی و خارجی 
کشور تاکید کرد و افزود: این مؤسسه، 
بایــد به عنوان چتــر وزارت صنعت، 
معــدن و تجارت عمل کند. وی افزود: 
مؤسســه باید در همه مبــادی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت یک اتاق و یا 
حداقل یک میز کارشناسی داشته باشد 
تــا به صورت حضــوری و میدانی در 
جریان همه امور، اتفاقات، تصمیمات 
و نیازهای پژوهشــی داخل وزارتخانه 
قرار گیرد. فرحی، با اشاره به بی عملی و 
بی تحرکی برخی نهادها و دستگاه های 
مسؤول در امور اقتصادی کشور گفت: 
اگر مؤسســه در مبادی و ورودی های 
وزارتخانه حضور داشته باشد، می توان 
صداها و دغدغه ها را زودتر و بهتر بفهمد 
و چاره اندیشی کند و اگر لازم شد نگاه 
کارشناسی خودش را منعکس و حتی 

دیکته کند.
به گفته قائم مقــام وزیر صمت، 
مؤسسه مطالعات، باید مطالعات جهانی، 

بین المللی و منطقه ای همچنان در دستور 
کار داشته باشــد تا بتوان فهمید دنیا به 
چه ســمتی دارد حرکت می کند و ما به 
عنوان یک کشور خواهان توسعه باید 

چه واکنشی داشته باشیم.
وی همچنین از مؤسسه مطالعات 
و پژوهش های بازرگانی خواست تا در 
زمینه گسترش ارتباط صنعت و دانشگاه 
و ارتبــاط وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت با دانشگاه ها نیز ایفای نقش کند.
تدوین سند راهبرد توسعه 

صنعتی در دستور کار مؤسسه
همچنین احمد تشــکینی رئیس 
مؤسســه مطالعــات و پژوهش های 
بازرگانی در دیــدار وزیر، قائم مقام و 
مدیران وزارت صمت از مؤسســه، به 
تشــریح عملکرد مؤسسه و گروه های 
پژوهشی در سه ســال اخیر پرداخت 
و گفت: در شــروع دولت ســیزدهم، 
مســئولیت تهیه طرح آمایش صنعتی، 
معدنــی و تجــاری به این مؤسســه 
ســپرده شــد که با یک تیم ۳۰ نفره و 
همکاری ســازمان های صمت استانی 

و اســتانداری ها و نمایندگان مجلس با 
موفقیت به انجام رســاند و یک طرح 
تکمیلی با موضوع اولویت های سرمایه 
گذاری نیز انجام داد و به آن پیوســت 
کرد. تشــکینی، مطالعــات مربوط به 
خودروهای برقی، تهیه اسناد پشتیبانی 
برنامه هفتم توسعه، تدوین سند راهبرد 
توسعه صنعتی و توسعه زنجیره ارزش 
را از دیگر اقدامات مؤسســه دانســت 
و افزود: ســاختار تشکیاتی مؤسسه 
متناسب با ساختار و نیازهای مطالعاتی 
جدید وزارت صمت، باز طراحی شده 
است؛ به نحوی که هریک از گروه های 
پژوهشــی مؤسســه اکنون با یکی از 
معاونت های وزارتخانــه در ارتباط و 

همکاری است.

گــروه اقتصادی - رییس اتاق 
ایــران گفت: تولیدکنندگان کشــور 
چند ســالی اســت که با مشــکل 
زیــادی رو بــه رو هســتند و نرخ 
تــورم و نرخ بهره کمــر تولیدکننده 
را شکســته اســت و نمی تواننــد 
 بــا ظرفیــت مطلوب تولید داشــته 

باشند.
صمــد حســن زاده، رییــس 
اتــاق بازرگانی ایران در نشســت 
حجت الاسام مصطفی پورمحمدی، 
کاندیدای ریاســت جمهــوری، با 
اعضای هیات نمایندگان اتاق گفت: 

آقای پورمحمدی نیاز به کسب سمت 
ریاست جمهوری ندارند اما شرایط 
امروز بــه گونه ای اســت که برای 
 پیشبرد امور کشور احساس مسئولیت 

می کنند.
وی افزود: واقعیت این اســت 
که تولیدکنندگان کشور ما چند سالی 
است که با مشــکل زیادی رو به رو 
هستند و نرخ تورم و نرخ بهره امروز 
کمر تولیدکننده را شکســته است و 
نمی تواننــد با ظرفیت مطلوب تولید 

داشته باشند.
حســن زاده ادامه داد: نوسانات 

قیمــت ارز و تعهدات ارزی که برای 
بازرگانان تعریف شــده مشکات 
بسیاری برای آنها آفریده و تغییرات 
در روش مدیریت برخی مسائل می 
تواند در بســیاری از مسائل راهگشا 

بود.
رییــس اتاق ایران تصریح کرد: 
وضعیت تامین برق و گاز شایســته 
نیست و وزارتخانه های نیرو و صمت 
در تامین زیرساخت ها عملکرد خوبی 
 ندارند و ســرمایه گذارها را دلسرد 

می کنند.
وی اظهــار کــرد: وضعیــت 

کارخانه های تولیــدی هر روز بدتر 
می شود، شرکت ارج تقریبا همزمان 
با هیوندا آغاز بــه کار کرد اما امروز 
ارج تعطیــل شــده، البتــه تنها ارج 
 نیست هپکو هم امروز شرایط خوبی 

ندارد.
حســن زاده گفت: در کشور ما 
بــه دلیل نبود برنامه های اساســی و 
سیاست های کارشناسی نشده بخش 
خصوصــی روز بــه روز تضعیف 
شــود  و سرمایه ها از تولید در بخش 

خصوصی فاصله بگیرد.
وی خاطرنشــان کرد: در همه 

دنیا واحد های تولیــدی از بانک ها 
تســهیات می گیرند تا برنامه های 
خود را توســعه دهنــد در حالی که 
در ایــران واحدهایی هســتند که دو 
 دهه اســت گرفتار بهره های بانکی 

هستند.

وزیر صمت:

قیمت گذاری دستوری باید ساماندهی شود

رییس اتاق بازرگانی ایران مطرح کرد:

نرخ تورم و بهره، کمر تولید را شکسته است

 
گروه اقتصادی  - نایب رییس 
اتحادیه مشاوران اماک تهران گفت: 
باید یک ســند جامع در مسیر خانه دار 
کردن مســتأجران توسط دولت ایجاد 
شــود تا با روی کار آمدن دولت های 
بعدی این چارچوب تعیین شده، تغییر 

نکند.
داوود بیگی نــژاد نایــب رئیس 
اتحادیه مشاوران اماک تهران با بیان 
اینکه یکی از نیازهای فعلی و اساسی 

اقشــار مختلف جامعه خانه دار شدن 
است، گفت: خانه دار کردن مستأجران 
یکــی از تکالیف جــدی دولتمردان 
خواهد بود که بر همین اساس دولت 
چهاردهم از ابتدای ســکان داری باید 
نسبت به این تکلیف تمهیدات جدی 

در دست داشته باشد.
نایب رئیس اتحادیه مشــاوران 

اماک تهــران در ادامه تاکید کرد: نیاز 
مردم به مسکن از دولت های پیشین به 
روی هم انباشــته شده بود و دولت ها 
نســبت به این وظیفه طرف فعل کرده 
بودند، بی شک وارث این مسیر دولت 
چهاردهم خواهــد بود. البته باید یک 
ســند جامع در مســیر خانه دار کردن 
مستأجران توســط دولت ایجاد شود 

تــا با روی کار آمدن دولت های بعدی 
این چارچوب تعیین شده، تغییر نکند 
و موجب دلسرد شدن این قشر نشود.

وی ادامه داد: یکــی از اقدامات 
مردمــی مجلــس یازدهــم و دولت 
ســیزدهم، تصویب طرح ساماندهی 
بازار زمین، مسکن و اجاره بها بود که 
دولت ســیزدهم برای مداخله در بازار 

اجاره مســکن به عنوان ابزاری برای 
کنترل بازار مســکن و عبور از اجاره 
بهای بی قاعده و بی قانون در سال های 
اخیــر بود. موضوع گرانــی اجاره بها 
مساله حائز اهمیت مســتأجران بود 
امــا با توجه به اینکــه قانون موجر و 
مستأجر دست دولت را در ساماندهی 
بازار اجاره مسکن را بسته بود و امکان 

مداخلــه دولت وجود نداشــت که با 
تصویب این قانون دست دولت برای 
کنترل و مدیریت بازار مسکن باز شد.

بیگی نژاد تصریح کرد: البته برای 
ساماندهی بازار مسکن قانون یاد شده 
بایــد در دولت چهاردهم نیز ادامه دار 
باشــد؛ البته ناگفته نماند برای کنترل 
بازار مسکن باید عرضه و تقاضا متعادل 

باشــد، زیرا اگر یکــی از این مولفه ها 
ایجاد نباشد قطعاً یک مؤلفه نمی تواند 
به تنهایی تســلطی در این بازار ایجاد 
کند. این مقام صنفی با اشــاره به اینکه 
قیمت مسکن در ایران تابع اقتصادهای 
موازی دیگر است، افزود: برای کنترل 
و پیش بینی قیمت مسکن باید دید که 
بازارهای دیگر به کدام ســو حرکت 

می کند و اگر تورمی در این بازار ایجاد 
شود، طبیعت بازار مسکن است.

نایب رئیس اتحادیه مشــاوران 
اماک تهران گفت: با تصویب قانون 
ساماندهی بازار مسکن موجب شد تا 
دلالان آگهی پلتفرم های دیوار و شیپور 
نقره داغ شــوند و در این بازار افرادی 
که دارای مجوز رسمی هستند فعالیت 
کنند تا بســاط قیمت گــذاری کاذب 

مسکن برچیده شود.

باید سند جامع خانه دار کردن مستاجران توسط دولت چهاردهم تدوین شود
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